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در ابتدا دکتر حميد شاه آبادی- معاون هنری وزارت ارشاد 
و رييس شورای سياستگزاری جشنواره مد و لباس فجر- 
عنوان داشت: شايد بيش از ٥ سال است که موضوع مد 
و لباس در دستور کار وزارت ارشاد براساس قانون مصوب 
مجلس شورای اسلامی قرار گرفته اما اتفاقاتی که در يک 
ســال اخير رخ داده با دو نمايشگاهی که در اسفند سال 
گذشته داشتيم و همچنين اقداماتی که در سال ١٣٩٠ 
صورت گرفت؛  نشان از عزم جدی مديران فرهنگی کشور 
برای سامان دهی مد و لباس و استفاده از ظرفيت های 
هنری کشــور برای اقناع نياز جامعه مسلمان و به ويژه 
بانوان ما و توجه به موضوع آراســتگی و عفاف و حجاب 
است. وی ادامه داد: به پشتوانه اقداماتی که در يک سال 
اخير انجام شد؛  نخستين جشنواره سراسری مد و لباس 
اسلامی- ايرانی در روزهای ١١ تا ١٨ اسفندماه در سالن 

حجاب برگزار خواهد شد. 
به گفته رييس شورای سياستگزاری جشنواره مد و لباس 
فجر در ضرورت اين موضوع همين کافی است که عنوان 
شود هر اقدامی که طی يک سال گذشته در حوزه مد و 
لباس صورت گرفت، با اقبال کم نظير مخاطبان مواجه 
شد که اين امر  نشان از يک نياز و بستر بسيار آماده برای 

اين فعاليت است. 
دکتر شــاه آبادی تصريح کرد: خلأ وجودی مجموعه ای 
که بر روی ظرافت های هنری و موضوع زيباشناســی و 
زيباشناختی انســان تأکيد دارد و در نهايت بنايش بذر 
اين اســت که به جای هر حرکت غير فرهنگی ، تأکيد 
و تمرکزش بر فرهنگ  باورهای مخاطبين و تأمين نياز 

روحی انسان ها باشد. 
وی افزود: امروز نياز داريم شناخت دقيق از نياز مخاطبين 
داشــته باشــيم و نياز واقعی مخاطبين را از يک ســو 
هنجارهای اجتماعی و مقررات دينی و شرعی را با هم در 
نظر بگيريم و براساس يک نظام عرضه و تقاضايی و نه يک 

نظام ديکته شده به مقوله مد و لباس اسلامی بپردازيم. 
معاون هنری وزارت ارشــاد يادآور شد: به پشتوانه يک 
ســال تلاش کارگروه و تمرکز بر دو حوزه چادر و مانتو 
و داوری های انجام شــده و بسترهای لازم برای انتشار 
ژورنال صورت گرفت اولين حرکت را برای کار رقابتی بين 

جامعه طراحان آغاز کرديم .
دكتر شاه آبادی درباره وضعيت برپايی دوسالانه طراحی 
پارچه و لباس  بيان داشت:  از ٢٠ سال گذشته تاکنون 
بخش های مختلفی همچون مرکز هنرهای تجسمی به 
موضوع پوشــش،  مد و لبــاس پرداخته اند اما به محض 
تصويب اين قانون اداره هنرهای تجسمی ديگر فعاليتی 
در اين عرصه نخواهد داشــت و اگر اقدامی لازم باشد در 

مجموعه کارگروه پيگيری خواهد شد. 
وی با اشاره به اين مطلب که امروز با توجه به اقبال موجود 
و نياز جامعه هرآنچه که درقالب دوسالانه و يا رويدادهای 
سالانه باشد بايد توسط اين کارگروه در فرصت کوتاهی 
پيگيری شود؛ اذعان داشت:  تقويت خلاقيت هنرمندان 
طراح را در دستور کار خود قرار داده ايم تا آن را به ظهور 
و بروز در جامعه برسانيم. قطعاً کارگروه ساماندهی مد و 
لباس از ظرفيت همه دســتگاه ها را به کار می گيرد تا 
طرح های تصويب شده به ارزان ترين قيمت در بازار ارائه 

شود. به همين جهت نمايندگانی از وزارت صنايع و تعاون 
در کنار ما حضور دارند تا اين سهولت انجام پذيرد و اين 
نيازمند يک بستر قانونی است.  به گفته اين مقام مسئول، 
بايد از جنبه هنری و نياز و اقبال مخاطب به مد پرداخته 
شــود زيرا  ما هنوز بعد از يکســال و اندی از فعاليت در 
حوزه مدو لباس هنوز ژورنال چاپ شده نداريم، بنابراين 
بعد از چند دوره نمايشگاه مدهای رسمی از سوی وزارت 

بازرگانی مورد حمايت قرار بگيرد.
 وی  دربــاره نرم افزار جامع مد و لباس که چندی پيش 
در نمايشــگاه دائمی  مد و لباس رونمايی  شــد، اظهار 
داشــت: مدل های مصوب کميسيون شــماره ٤ بعد از 
ارائه در اين نرم افزار به چاپ در ژورنال ختم می شــود و 
سپس در اختيار بخش صنعت و معدن و ساير نهادهای 
عرضه کننده کالاهای فرهنگی جهت ترويج قرار می گيرد 
و قطعا نهادهای انتظامات و امنيتی نيز برای حمايت های 

قانونی در جريان خواهند بود.
معاون هنری وزارت ارشاد درباره نشست های پژوهشی 
و تخصصی مد و لباس گفت: در اســفند ســال گذشته  
نشســت تخصصی و پژوهشــی داشــتيم محصول آن 
نشست ها بستری را برای ما فراهم کرد که نه تنها عامه 
جامعه از نمايشــگاه ديدن کردند بلکــه نخبگان همه 
نظراتشان را از نياز برای پوشش اسلامی را مطرح کردند 
هم اکنون اين بحث مطرح اســت و در جلســات آينده 
برنامه ريزی برای نشســت با جامعه دانشگاهی در حال 
انجام است. رييس شورای سياستگزاری جشنواره مد و 
لباس فجر گفت: در نمايشگاه اول همه نوع لباس را  ارايه 

اشاره:
نشست خبری نخستين جشنواره فجر مد و لباس با حضور دکتر حميد شاه آبادی- معاون هنری وزارت ارشاد و ریيس شورای سياستگزاری 
جشــنواره مد و لباس فجر، کيوان سهرابی- دبير اجرایی جشــنواره-، فرحناز قندفروش و قوی؛ اعضای شورای سياستگزاری جشنواره، 

پروین سليحی؛ نماینده سازمان صدا و سيما و ابوالقاسم شيرازی- ریيس اتحادیه پوشاک کشوری-  در تالار وحدت برگزار شد.

گزارشی از برگزاری نشست خبری نخستين جشنواره مد و لباس فجر

نمایشگاه های دائمی مد و لباس؛
               تدوام بخش جشنواره ها

گزارشگزارش
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کرديم، همين نمايشگاه دائمی فرصتی است که نظرات 
مخاطبان به جامعه طراحان ابلاغ شــود، تمامی اينها با 

جامعه مصرف کننده  در ارتباط هستند.
وی به موضوع ســاماندهی پوشــش آقايان از سوی اين 
کارگروه اشــاره کرد و گفت: وظيفه کارگروه هم لباس 
آقايان و هم خانم هاست، اين کارگروه  هر نوع پوششی 
را شامل می شود، از کيف و کفش و کلاه تا... اما به دليل 
اينکه امکانات محدود اســت، همچنان بازخوردها نشان 
می دهد که ابهاماتی وجود دارد، اميدوارم در سال ١٣٩١ 
پوشــش آقايان را هم داشته باشــيم برنامه ريزی برای 

برگزاری نمايشگاه پوشاک آقايان در دستور کار است.
معاون امور هنری وزارت ارشاد يادآور شد: در حال حاضر 
تمرکز کارگروه ساماندهی مد و لباس بر روی لباس است، 
نه طرح پارچه، در حال حاضر پروانه بر روی لباس هايی 
است که در رنگ و پارچه به انتخاب طراح است، در آينده 
از کار گروه خواسته شــده که بر روی طرح روی پارچه 

هم دقت شود.
وی در مــورد ضمانت وزارت ارشــاد مبنی بر اينکه اين 
مدل ها و لباس هــا در جامعه با برخورد نيروی انتظامی 
مواجه نشــوند، گفت: برآيند آينده ماست که با نيروی 
انتظامی هماهنگ شــويم. هر مدلی که پروانه گرفت به 
وزارت بازرگانی برای حمايت برود، در اختيار صدا و سيما 
و معاونت سينمايی ارشــاد برای ترويج قرار می گيرد و 
ســپس طرح مورد تائيد به نيروهای انتظامی و امنيتی 

هم ارسال می شود.
به گفته رييس شورای سياستگزاری جشنواره مد و لباس 
فجر ، نمايشــگاه ها محلی برای دريافت بازخورد نقطه 
نظرات مخاطبان اســت. در نمايشگاه اول در تمام مدل 
لباس داشتيم ولی از آن به بعد به سمت تخصصی شدن 
رفته ايم زيرا تمام اين اقدامات در تعامل بيشتر با جامعه 
مخاطبان صورت می گيرد. دکتر شاه آبادی تصريح کرد: 
فعلًا  نمی توانيم برای جامعه، عرف و سليقه معلوم کنيم 
و به خود اجازه نمی دهيم که برای جامعه سليقه معين 
کنيم. مدل براســاس نياز و سليقه مخاطب است اما در 
حال حاضر ملاک عرف جامعه است و بر اساس اين عرف 
يک مامور نيروی انتظامی خــود را محق می داند که با 

افراد برخورد کند.
معــاون امور هنری وزارت ارشــاد با بيان اين مطلب که   
کارگروه به اين سمت رفته که در هر موضوع پوشاکی را 
در نظــر بگيرد و هر اقدامی که از اين روند فاصله بگيرد 
قطعاً کوتاه مدت خواهد بود؛ گفت:  زيرا جنس کارگروه 
براســاس نظام عرضه و تقاضا و سليقه مخاطب طراحی 
شده است و آرام آرام و به صورت مويرگی جايگاه خود را 

در شبکه نظام پيدا خواهد کرد.
وی  خاطرنشــان کرد: نمايشگاه های دائمی مد و لباس،  
تــدوام بخش جشنواره هاســت و مأموريت جشــنواره،  
شناسايی نفرات و استعدادهای برتر و برنامه ريزی برای 
طرح های آنهاست، پس ادامه هر جشنواره را می توان در 

نمايشگاه های دائمی مشاهده کرد و اميدواريم با بودجه 
و حمايــت مالی مجلس بتوانيم اين نمايشــگاه ها را در 
سراسر کشور برگزار کنيم.  رييس شورای سياستگزاری 
جشنواره مد و لباس فجر درباره معرفی برندهای ايرانی 
در اين جشــنواره گفت: اگر منظور معرفی برند مطرح 
باشد کل مأموريت ما در قالب آن تعريف می شود تا شعاع  
فعاليت های خود را گسترده کنيم و مخاطبان را جذب 
نماييم اما خود کارگروه قرار نيســت صاحب برند باشد 
بلکه قصد دارد برندهای مختلف را به سمت و سوی توليد 
ايرانی و اسلامی سوق دهد. ضمن اين که وظيفه کارگروه 
ايجاد يک حرکت علمی و ريشه ای مبتنی بر پژوهش های 
صحيح و اصولی است و طرح پارک فناوری مد و لباس نيز 
در راستای همين حرکت طراحی شده است اما به دليل 
عقب ماندن از اقدامات اصلی، فعاليت های پژوهشی را در 
کنار کارمان پيگيری می کنيم و از آنجا که سليقه ها در 
حوزه عفاف و حجاب متعدد و متفاوت است لذا دسترسی 

به يک شيوه جامع کار بسياری سختی خواهد بود.
وی درباره ضرورت های تمرکز اين جشــنواره در تهران 
و لــزوم تمرکززدايــی توضيح داد: اگر قرار باشــد تمام 
ظرفيت های اقليم های کشــور را برای مــد و لباس به 
خدمت بگيريم بايد اين حرکت در بدنه تخصصی،  اعتبار 
بخشی شود . لذا نگاه تخصصی و هنری را در اين مسير در 
دســتور کار قرار داده ايم و قرار است در کنار آن کارگروه 
ناظران استانی تشکيل شــود تا علاوه بر تهران بتوانيم 
آن را در کل کشــور پخش کنيم و با استفاده از ظرفيت 

طراحان بومی حرکت خود را ادامه دهيم.
وی ســپس افــزود: پــس از تصويب يــک مدل در 
کميسيون ماده ٤ و صدور پروانه موقت و ژورنال خود 
ژورنال حاوی بارکد معين است، فرايندها در آينده به 
اين سمت حرکت می کند، ما با هر اقدامی که با اجبار 
سليقه معينی را  ترويج کند مخالف هستيم، مدل در 
اينجا بر اســاس نياز مخاطب اســت ما بايد به سمتی 
برويــم که مدل ها امکان توليد پيدا کنند و در اختيار 
توليدکننده که برند توليدکننده هم بر آن باشــد قرار 
گيرند. اتفاقی که در حــال حاضر می افتد معيارهای 
کلی اســت و برای ساماندهی بهتر مد و لباس صورت 

می گيرد.
 وی ياد آور شــد: در ٤ نمايشگاه،  مدل ها صرفاً مدل 
اجتماعی نبوده و صرفاً لباس های مهمانی و مدلهای 
غيراجتماع بوده اســت، اين لباس ها حتی مدنظر کار 
گروه هم نبوده اســت، دليل کارگروه و مدلباس  اين 
است که لباس بهاره است و در هر موضوعی يک مورد 
شاخص را مطرح  و کاربرد آن را نيز عنوان کرده است،  
در نمايشگاه اسفند تنها مدل های چادر، مانتو و مقنعه 
عرضه می شود برای اينکه دامنه اين نمايشگاه بخش 

محدودی از جامعه را دربرمی گيرد.
 به گفته رييس کارگروه ســاماندهی مد و لباس  جنس 
کارگروه کاملًا نياز و سليقه مخاطب است و هر اقدامی که 

اگر  ارشاد:  وزارت  هنري  امور  معاون 
اقليم های  ظرفيت های  تمام  باشد  قرار 
کشــور را برای مد و لباس به خدمت 
بدنه  در  حرکــت  اين  بايد  بگيريــم 
نگاه  لذا  شود .  بخشی  اعتبار  تخصصی،  
تخصصی و هنری را در اين مســير در 

دستور کار قرار داده ايم.
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باعث شــود از اين روند آرام فاصله بگيرد که بايد پرهيز 
می کند.

دکتر شــاه آبادی تصريح کــرد:  ما امروز مصرف کننده 
هســتيم، مدلهايی را که امروز طراحی می کنيم متأثر 
از شاخص هايی اســت که وارد اين فرهنگ شده است، 
زمانی که توانســتيم مدل هايــی را طراحی کرديم که 
سرمنشاء آنها فرهنگ بومی باشد،آن موقع موفق خواهيم 
بود؛ مدل هايی را می بينيم که با هنجارهای ما ســازگار 
است اما برخاسته از فرهنگ ما نيست، اگر طراحان بتواند 
مدلی را ارايه کنند که منطبق فرهنگ بومی ما باشد ما 
به هدف خود خواهيم رسيد اما اين حوزه حوزه زمان بری 

است و نيازمند عزم ملی است.
وی از جمله وظايف کارگروه مد و لباس را در اين دانست 
که حرکت عينی مبتنی بر پژوهش های اصولی را ارايه 
کند که  طرح پارک فناوری مدولباس در راستای همين 

حرکت است.
 در ادامه اين نشست خبری کيوان سهرابی- دبير اجرايی 
جشنواره-  به راه اندازی خانه طراحان مد و لباس اشاره 
کرد و گفت : در حال حاضر يک تشــکل مشــخص از 
طراحــان نداريم در حالی که در راســتای برگزاری اين 
جشــنواره اين فرصت را پيدا کرده ايم تا بانک اطلاعاتی 
هفت هزار نفره ای از جامعه طراحان در سطوح مختلف 
جمع آوری کنيم و بعد از تامين منابع مالی قطعا در سال 

آينده زمينه های تشکيل اين انجمن به وجود می آيد.
 ســهرابی اذعان داشت: امسال جشنواره فجر را به دليل 
محدوديت زمانی و موضــوع محدود برگزار کرديم، اين 
جشنواره به گونه ای اســت که از خارج کشور ٤ اثر در 
آن حضور دارند با اينکه جشنواره بين المللی نبوده است 
اما اصلًا تصور اين تعداد اثر را نداشــتيم،  امسال نيز بر 
روال سال های گذشته آثاری که تصويب شده است را به 
نمايش درخواهيم آورد آن هم در مدل های غيرانسانی و 

بعد آنها را در يک ژورنال به چاپ خواهيم رساند.
وی افزود:  قطعاً شيوه نمايش آثار بستگی به تعداد آثاری 
دارد که از کميسيون ماده 4 رای شرکت در جشنواره را 
ويرده باشد اما طبق برنامه ريزی های صورت گرفته آثار در 

٣ غرفه چادر ، مانتو و مقنعه تقسيم بندی می شود.
وی درباره حضور طراحان ايرانی مقيم خارج از کشــور 
گفت: به دليل محدوديت زمانی و موضوعی در جشنواره 
امســال نتوانســتيم اقدامات جدی صورت دهيم با اين 
وجود چهار اثر از خارج از کشور به دست ما رسيد. اين در 
حالی بود که جشنواره بين المللی نيست اما موفق شديم 
اين آثار را پذيرا باشــيم و قطعاً در سال آينده می توانيم 

برنامه ريزی منسجم تری داشته باشيم.
مدير اجرايی کار گروه ساماندهی مد و لباس به برگزاری  
جشــنواره لباس مشاغل  اشــاره کرد تا نشان دهيم که 
لباس هر شــغل چگونه تعريف می شود، اما در جشنواره 
حاضر تنها برای مجريان برنامه و افراد ســتاد لباس های 

خاصی را طراحی کرده ايم.

پروين ســليحی ـ مشــاور امور بانوان صدا وسيما ـ در 
اين نشست ضمن ارائه توضيحاتی پيرامون فعاليت های 
صدا و ســيما در حمايت از عملکرد کارگروه يادآور شد: 
در ماده ٢ قانون مصوب دو نهاد وزارت ارشــاد و صدا و 
ســيما مکلف به ترويج مدهای اسلامی شده اند و قطعاً 
يکی از راه های موثر برای ترويج مد، برنامه های تلويزيونی 
اســت و ما اين آمادگی را داريم و آن را اعلام کرده ايم تا 
بتوانيــم طرح های نو و جذاب را دريافت کرده و در قالب 
برنامه های تلويزيونی و توسط مجريان مورد استفاده قرار 
دهيم. زيرا تلويزيون محل بسيار خوبی برای عرضه اين 

مدها و ترويج آن در جامعه است.
وی ابــراز اميدواری کرد تا بتوانيــم طرح های جديد را 
از ســوی طراحان دريافت کنيم ضمن اين که بايد اين 
لباس ها و چادرها را در فيلم ها و ســريال ها و همچنين 
مجريان تلويزيونی استفاده کنند تا از آنها استقبال شود.

فرحناز قندفروش- عضو کارگروه ساماندهی مد و لباس- 
ضمن اشاره به تدريس رشته طراحی پارچه و لباس در 
چندين دانشگاه معتبر کشور افزود: فلسفه ايجاد کميته 
علمی هم در همين راستا شــکل گرفته است زيرا اين 
احســاس به وجود آمد که در جهــت کار موفق و ثبت 
هنجارهای پوششی بايد چنين فعاليت هايی انجام بگيرد 
و اگر طرحی با عرف ،  ســنت و تعلقات مردم همخوانی 
دارد بايد مورد بررسی علمی اين کميته قرار بگيرد. ما در 
اين جشنواره مد را از نگاه اعتقادات دينی ، سبک زندگی ، 
تاثيــر در تحکيم خانواده و مــواردی از اين نوع را مورد 

بررسی قرار می دهيم. 
ابوالقاسم شيرازی- رييس اتحاديه پوشاک کشوری- نيز 
در پايان اين نشست خبری ابراز داشت:  با رويکرد جديد 
بخش توليد قرار است مقوله واردات نيز با نگاهی جديد 
مورد ارزيابی قرار بگيرد و از آنجا که اين نمايشگاه فرصت 
حضور فعال طراحان و وارد کنندگان را فراهم کرده اين 
بستر ايجاد شــد تا با رويکردی جديد به بهره برداری از 

طرح های جديد در حوزه واردات بپردازيم.
وی افزود: حضور طراحان ، واردکنندگان و توليدکنندگان 
در اين نمايشگاه ها به توليد و ارائه طرح های جديد منجر 
شــد که در نوع خود بخش توليد را بسيار دلگرم نمود 
به طوری که در چندماه اخير در فروشــگاه های عرضه 
مانتو، طرح های بسيار متفاوت از سال های گذشته ارائه 
ســده که به خوبی بيانگر وجود ارتباط ميان طراحان و 

توليدکنندگان بخش خصوصی است. 
به گفته شيرازی، نوسانات اخير نرخ ارز، موجب کاهش 
حجم واردات پوشاک شده بنابراين توليدکننده داخلی 
توانسته با قدرت و توانمندی خاصی به توليد مانتو و ساير 

البسه مورد نياز مصرف کنندگان بپردازد. 
وی در پايــان ابراز اميداوری نمود تــا با تلاش کارگروه 
ســاماندهی مد و لباس ، ارتباط و تعامل ميان طراحان 
پارچه و لباس و توليدکنندگان پوشــاک کشور افزايش 

پيدا کند . 

دبير اجرايي كارگروه ســاماندهي مد و 
پوشاك: امســال جشنواره فجر را به دليل 
محدوديت زمانی و موضوع محدود برگزار 
که  است  ای  گونه  به  جشنواره  اين  کرديم، 
دارند  حضور  آن  در  اثر  کشور ۴  خارج  از 
با اينکه جشنواره بين المللی نبوده است اما 

اصلًا تصور اين تعداد اثر را نداشتيم.


